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نگـــــره
نماینده روسیه در مذاکرات وین: 
فعالیت هسته ای غیرمجاز 

انجام نمی شود
دائم  نماینده  اولیانوف،  میخائیل 
سازمان های  در  روسیه  فدراسیون 
مصاحبه ای  در  وین،  در  بین المللی 
»ایزوستیا«،  روزنامه  با  اختصاصی 
اعلام کرد که بسیاری  چاپ مسکو، 
در  غربی  کشورهای  نگرانی های  از 
خصوص وجود ذرات اورانیوم یافت شده 
در سایت های هسته ای ایران قبل از 
سال 2003 کاملًا بی پایه و اساس است. 
وی تاکید کرد، »در حال حاضر هیچ 
گونه فعالیت هسته ای غیرمجاز در این 
نماینده  نمی شود.«  انجام  تأسیسات 
روسیه در وین ادامه داد: »این موضوع 
دیگر همه را خسته کرده و آزار دهنده 
شده است. علاوه بر این، بسیاری از 
نگرانی هایی که همکاران غربی ما در 
اگر  می کنند،  صحبت  آنها  خصوص 
بخواهم با یک اصطلاح روسی بگویم: 
کردن  پرت  مرغ  تخم  ارزش  حتی 
را هم ندارند. تمام این مسائل مربوط 
به گذشته و مدت ها قبل بود و در حال 
حاضر هیچ فعالیت هسته ای غیرمجاز 
در تاسیسات ایران انجام نمی شود.« 
این دیپلمات بلندپایه روس در پایان 
گفت: »به همین دلیل برای طرف ایرانی 
مهم است که تضمین هایی را از طرف 
همه شرکت کنندگان در برجام دریافت 
کند که اگر تهران توضیحات مورد نیاز 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را داده و 
رافائل گروسی، مدیرکل آن یک گزارش 
رضایت بخشی در این زمینه ارائه دهد، 
پس از آن، کشورهای غربی دیگر به طور 
مصنوعی این موضوع را در شورای حکام 

آژانس مطرح نکنند.«
  احتمالا توافق تا ماه اکتبر )مهر( 

روی کاغذ به نتیجه می رسد 
دانشگاه  استاد  کولاروسو،  جان 
مک مستر کانادا، در رابطه با مذاکرات 
احیای برجام و در ارزیابی این روند که 
واشنگتن در جریان مذاکرات، ایران را به 
وقت کشی متهم می کرد ولی پاسخ خود 
به پیشنهاد اتحادیه اروپا را بعد از حدود 
۱0 روز و پس از انتقاد بورل ارائه کرد، بیان 
داشت: این نمونه ای از »سلطه اخلاقی« 
است، بدین معنی که به اقداماتی دست 
بزنید که اینگونه به نظر برسد طرف 
مقابل شما در مذاکرات جدی نیست و 
به نحوی کوشش می کند تا مذاکرات 
به درازا بکشد. این اقدام آمریکا، اقدام 
معمولی نیست ولی در مذاکرات از این 
تاکتیک استفاده می شود. وی در ارزیابی 
این گزاره که برخی بر این باور هستند که 
دولت بایدن از ابتدای دور تازه مذاکرات 
نسبت به اتخاذ تصمیمات ضروری و ارائه 
ابتکار عمل های مذاکراتی برای پیشبرد 
گفت وگوها با تزلزل روبه رو بوده و اکنون 
و با نزدیک شدن به انتخابات کنگره در 
ماه نوامبر تحت فشار است، گفت: بله، 
دولت بایدن می خواهد پیش از انتخابات 
میان دوره ای نشان دهد که مذاکرات 
با ایران نتایجی به همراه داشته است. 
اینگونه به نظر می رسد که این دور از 
مذاکرات با موانعی از یکسو و پیشنهاداتی 
از سوی دیگر همراه بوده است که مبهم 
هستند و این احتمال وجود دارد که بایدن 
شخصا به منظور تسریع در روند مذاکرات 
نکاتی را مطرح کرده باشد تا برخی از 
موضوعات شفاف تر شوند.  این استاد 
دانشگاه در پاسخ به این پرسش که نامه 
۱۵ نهاد آمریکایی در حمایت از برجام به 
بایدن، تا چه اندازه نشان دهنده تمایل 
نخبگان آمریکا برای بازگشت به برجام 
است و تا چه اندازه به دولت بایدن کمک 
می کند تا در برابر فشارهای مخالفان 
داشت:  اظهار  کند،  مقاومت  برجام 
بسیاری از نخبگان سیاسی در آمریکا، 
خواستار احیای برجام یا شکل گیری 
توافقی مانند آن هستند. هدف این 
احتمال  کردن  محدود  جریان ها، 
وقوع درگیری دیگری در خاورمیانه و 
جلوگیری از رقابت تسلیحاتی که به شدت 
می تواند بی ثبات کننده باشد، است. 
تلاش های این جناح های سیاسی برای 
حمایت از بایدن، می تواند به پیشبرد این 
هدف ها کمک کند. کولاروسو در خصوص 
تأثیر رژیم صهیونیستی بر این مذاکرات 
و این نکته که این رژیم، بارها اعلام کرده 
از تمامی ابزار خود برای جلوگیری از 
پیشرفت برنامه صلح آمیزهسته ای ایران 
استفاده خواهد کرد، درباره چرایی عدم 
برخورد سازمان های بین المللی با رفتار 
مخرب این رژیم، اظهار داشت: اسرائیل در 
ادعایی خود را هدف تلاش های هسته ای 
»واکنش های  چنین  می داند.  ایران 
تندی« برای کشوری که مدعی است 
با تهدیدات هسته ای مواجه است، امری 
طبیعی است! هیچ سازمان بین المللی با 
این مداخلات برخورد نکرده است. این 
استاد دانشگاه مک مستر در خصوص 
ضرورت اینکه طرف های توافق هسته ای 
باید این مساله را بارها و بارها به آمریکا 
یادآوری کنند که طرف خارج شده از 

توافق واشنگتن است.

آرمان ملی-  حمید شجاعی: چندی است که وزرای دولت 
رئیسی به صدر اخبار رسانه ها رفته اند. در همین راستا پس از مسائل 
پیرامون تفکیک وزارت صمت و چالش بین نمایندگان مجلس و 
دولت پیرامون معرفی یک یا دو وزیر طی روزهای گذشته اتفاقات 
پیرامون وزارت راه و شهرسازی برجسته شده است و مجموع مسائل 
این برآیند را به دست داده است که احتمالا رستم قاسمی وزیر راه نیز 
به راه حجت ا... عبدالملکی وزیر مستعفی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خواهد رفت. غیبت چند روزه وزیر در محل کار؛ احتمال بالای عدم 
تحقق وعده ساخت یک میلیون مسکن در سال و آنچه تحت عنوان 
بیماری رستم قاسمی مطرح می شود تحلیل ها را به این سمت و سو 
برده است که احتمالا دولت در تغییرات پیش روی خود برای وزارت 
راه و شهرسازی نیز جدای از تفکیک احتمالا به دنبال گزینه جدیدی 

برای تصدی وزارتخانه باشد. 
   شایعات پیرامون وزارت راه 

چند ماهی است که حامیان و موافقان دولت سویه های انتقادی 
نسبت به دولت گرفته اند و دیگر مجلس نیز بیش از حمایت رویه 
انتقادی در پیش گرفته و برهمین امر نیز ابتدا به سمت استیضاح 
وزرای کار و صمت رفتند.  اما به هر جهت پس از فعل و انفعالاتی 
حجت ا... عبدالملکی وزیر وقت کار و رفاه اجتماعی استعفا داد و 

سیدرضا فاطمی امین وزیر صمت نیز به دلیل تفکیک وزارتخانه 
و معرفی دو وزیر از پای استیضاح برگشت. با این حال چندی است 
که صحبت   هایی پیرامون وزارت راه و شهرسازی که به نظر می رسد 
این وزارتخانه نیز به تفکیک خواهد رسید و وزیر مستقر در آن رستم 
قاسمی مطرح می شود. صحبت هایی که در فضای رسانه ای و مجازی 
از آن تحت عنوان احتمال استعفا و کناره گیری قاسمی از وزارت یاد 
می شود.  این در حالی است که عدم حضور چند روزه آقای وزیر در 
وزارتخانه نیز این شائبه را تقویت کرد که شاید قاسمی دومین وزیر 
مستعفی دولت باشد.  هرچند که این نخستین بار نیست که شایعه 
استعفای وزیر راه  و شهرسازی در رسانه ها مطرح می شود. نخستین 
بار شایعه کناره گیری قاسمی به دلیل بیماری سخت و دفعه بعد 
پنجم مهر۱۴00 اخباری مبنی بر استعفای رستم قاسمی به میان 
آمد. از سویی این بار جدای از بحث استعفا و اساسا قبل از اینکه این 
مساله مطرح شود مساله دیگری به میان آمده که برخی آن را با عدم 
حضور چند روزه وزیر در محل وزارتخانه ها بی ارتباط نمی دانند. خبر 
غیر رسمی بازداشت یکی از مشاوران رستم قاسمی باعث شده تا 
این شایعه بیش از گذشته مطرح شود. از سویی برخی بر این باورند 
که عدم  تحقق وعده های داده شده که مهم ترین آنها وعده ساخت 
یک میلیون مسکن در سال بوده موجب شده تا گمانه زنی هایی در 

خصوص احتمال کنار رفتن او از پست وزارت مطرح شود. چه اینکه 
چندی پیش خود او با ابراز نارضایتی از بودجه ساخت مسکن بگوید: 
»ساخت مسکن اساسا معنی اش این نیست که ما سالی یک میلیون 
واحد را در سال اول دولت بسازیم؛ آن هم به خصوص در سال اول 
دولت که دولت کارش را شروع کرده، باید ما زیرساخت های این 
نهضت ملی مسکن آماده می کردیم.« نکته اینجاست که با توجه به 
مطالبات مردم، افزایش سرسام آور قیمت مسکن و انتقادات به دولت 
این احتمال که رئیسی به سمت و  سوی تغییر دومین وزیر خود برود 
یا اینکه خود قاسمی از سمت خود استعفا دهد وجود دارد. حال باید 
دید مسائل پیرامون وزارت راه و وزیر مستقر به کدام سمت و سو 

خواهد رفت. 
  با هر فرد متخلفی در هر وزارتخانه  و دستگاهی برخورد 

خواهد شد 
معاون پارلمانی رئیس جمهور درباره احتمال تغییر در کابینه و 
احتمال برکناری یا استعفای رستم قاسمی، اظهار کرد: از ابتدای 
تشکیل دولت عده ای شروع کردند به گمانه زنی و هر از چندی 
برای خودشان لیست می دادند که این افراد می خواهند تغییر کنند، 
ولی دیدیم که در این یکسال این شایعات تحقق نیافت. سیدمحمد 
حسینی گفت: اخیرا هم این بحث ها دوباره درباره افراد گوناگون 
در فضای مجازی مطرح شده که سخنگوی دولت اعلام کرد این 
ادعاها صحت ندارد. در مورد گمانه زنی جابه جایی مسئولان، یکی از 
استانداران می گفت در خبرسازی های خود گزینه های جایگزین من 
را هم اعلام کرده اند و طرفداران آنها با هم بحث می کنند که کدام 
یک رجحان دارد. در حالیکه اصلا بحث جابه جایی مطرح نبود که 
من به وزیر کشور گفتم بهتر است که با قاطعیت این شایعات تکذیب 
شود، ایشان هم تکذیب کردند، که تزلزل در مدیریت استان به وجود 
نیاید، به این گونه خبرها و گمانه زنی های رسانه ای که منبع معتبر 
هم ندارند، نباید اعتنا کرد و البته دولت بدون توجه و سرگرم شدن به 
حواشی برای خدمت بیشتر تلاش می کند. وی همچنین با اشاره به 
اینکه اخیرا با معاون پارلمانی وزارت راه و شهرسازی صحبت داشته ام، 
تصریح کرد: وی به بنده گفت مهندس رستم قاسمی به خاطر مشکل 
جسمی و عمل پزشکی در سر کار حاضر نشده و همین موجب بروز 
شایعاتی شده، اما برخی نمایندگان هم به دیدار وی رفته اند و ایشان 
به کار خود ادامه خواهند داد. حسینی درباره بازداشت اخیر یکی از 
مسئولان وزارت راه بیان کرد:  با هر فرد متخلفی در هر وزارتخانه  و 
دستگاهی برخورد خواهد شد. افراد دیگری هم بوده اند که وقتی 
تخلف آنها برای دولت مشخص شده، برکنار شده اند و دستگیری این 
فرد ربطی به اینکه رستم قاسمی در محل کار حاضر نشده، ندارد و 
او همان طور که گفتم به علت مشکل جسمی به طور موقت در دفتر 
حاضر نشده، اگرچه در همین حال هم کارها را پیگیری کرده است. 

 آقازاده های خارج نشین در دانشگاه تفکیکی هستند

حاشیه طرح جلیلی برای رئیسی
    امام)ره( در دهه 60   اجازه تفکیک دختران و پسران دانشجو را در کلاس های دانشگاه نداد

 و شبانه دستور داد تیغه های چوبی را در کلاس ها جمع کنند

آرمان ملی – مطهره شفیعی: با بازگشایی دانشگاه ها در سال 
6۱ که در پی انقلاب فرهنگی تعطیل شده بودند نسل دانشجویان 
انقلابی مسلمان در محیطی جدید پا به دانشگاه ها گذاشتند و 
موج اسلام خواهی و تلاش برای انطباق محیط دانشگاه با موازین 
اسلامی پرشورتر و پررنگ تر در میان دانشجویان مطرح شده بود. 
اعضای انجمن اسلامی دانشکده ادبیات دانشگاه تهران یکی از 
کلاس های گروه فلسفه این دانشکده را به صورت آزمایشی برای 
طرح جداسازی دانشجویان دختر و پسر انتخاب می کنند و با 
تیغه ای چوبی میان کلاس را دیوار می کشند. این رفتار با واکنش 
تند امام)ره( مواجه می شود و ایشان با تأکید از حجت الاسلام 
والمسلمین سیداحمد خمینی، فرزند گرانقدرشان می خواهند 
که شبانه دیوار میان کلاس برداشته شود تا فردا که دانشجویان 
به دانشگاه می آیند دیوار وجود نداشته باشد. سال ها از آن روزها 
می گذرد و بارها طرح تفکیک جنسیتی در دانشگاه مطرح شد اما به 

دلیل مخالفت های زیاد، امکان عملی شدن پیدا نکرد. 
  روزهای شلوغ امر به معروف

 ستاد امر به معروف و نهی از منکر روزهای شلوغی را پشت سر 
می گذارد. یک روز بحث جریمه نقدی بد حجابان است و روز دیگر 
از تفکیک جنسیتی در دانشگاه ها سخن به میان می آید. اخیرا 
محمد صالح هاشمی گلپایگانی، دبیر ستاد امر به معروف عنوان 
کرده است : » قائل به این هستم که مسائل جنسیتی را به محیط 
آموزشی کشاندن لطمه های علمی و روحی ایجاد می کند.« هاشمی 
گلپایگانی در ادامه افزود: »مگر می شود در کلاس ها دیوار کشید 
اما چه اشکالی دارد وقتی مثلا در دانشگاه آزاد دو ساختمان دارد، 

در دفترچه کنکور امسال بنویسد یک دانشگاه فقط برای پسران 
و یکی فقط برای دختران است. خانواده ها از تفکیک جنسیتی 
استقبال می کنند؛ خانواده ها محیط امن می خواهند.« نکته قابل 
تامل اینجاست که مسئولان وزارت علوم برنامه ای برای این تفکیک 
ندارند چنانکه وزیر علوم در تیرماه گفت: ممکن است دانشگاه ها 
تصمیم بگیرند با توجه به ظرفیت دانشگاه در رشته خاصی پذیرش 
تک جنسیتی داشته باشند اما در حال حاضر هیچ تصمیمی اعلام 
نشده است.  در این میان باید توجه داشت که سعید جلیلی بیش از 
رئیسی درصدد تحقق تفکیک دانشگاه ها بوده و هست. چنانکه در 
سال 92 که کاندیدای ریاست جمهوری بود به صراحت اعلام کرد: 
»تفکیک جنسیتی و اسلامی کردن دانشگاه ها جزو برنامه های اصلی 
و یکی از محورهای اساسی برنامه های من است.« اما رئیسی در 
برنامه انتخاباتی خود در سال ۱۴00 به صراحت از تفکیک جنسیتی 
در دانشگاه ها سخن نگفت بلکه چنین اظهار داشت: » اسلامی شدن 
دانشگاه ها دغدغه اول امام راحل و بسیاری از بزرگان انقلاب بود. 
سندی هم برای اسلامی شدن دانشگاه تهیه شده اما از آنجا که ما 
مشکلی در زمینه اسناد و برنامه نداریم لذا تمام این مشکل ها به 

اجرا بر می گردد.« 
  بررسی دانشگاه های تک جنسیتی خارج مرز

از سوی دیگر باید به اظهارات چند روز پیش گلپایگانی توجه 
داشت که عنوان کرده بود:»۴ هزار تن از فرزندان مسئولان خارج 
از کشور هستند« دبیر ستاد امر به معروف برای جلوگیری از نقض 
اظهارات خود چنین گفت: » در دنیا 2۱ دانشگاه و کالج تفکیک 
جنسیتی کردند. حتی برخی دانشگاه ها در آمریکا نیز تفکیک 

جنسیتی شده اند« اما اشاره ای به شرایط آن مراکز تحصیلی 
نکرده است. موافقان دانشگاه تک جنسیتی در خارج ایران اغلب 
به ناعدالتی هایی اشاره می کنند که دختران در کلاس های 
مختلط با آن ها مواجه اند . مانند گزارش انجمن آمریکایی زنان 
دانشگاهی با عنوان »مدارس چطور حق دختران را ضایع می کنند.« 
همچنین محیط های آموزشی تک جنسیتی به عنوان روشی 
برای جبران عقب افتادگی در دانش آموزان رنگین پوست –عمدتا 
پسران-  کم درآمد در مدارس دولتی شهری پیشنهاد می شود که 
این مشکلات در ایران وجود ندارد بنابراین تک جنسیتی کردن 
دانشگاه های ایران با استناد به دانشگاه های تک جنسیتی جهان 

دلیل قانع کننده ای نیست. 
  آقازاده ها در دانشگاه های تفکیکی؟

از سوی دیگر تکلیف ۴ هزار فرزند مسئولی که در خارج کشور 
تحصیل می کنند، چه می شود؟ آیا آنها به دانشگاه ها و مراکز 
آموزشی تفکیک شده می روند؟ اگر هدف آنها علم آموزی است 
که حضور در مراکز مختلط کمکی به تحقق اهدافشان نمی کند و با 
بازگشت به کشور می توانند به علم آموزی بپردازند. آزاده حدادعادل 
فارغ التحصیل دکترای نانو تکنولوژی از ژاپن است و آنطور که خود 
گفت چند سالی را در کشور چشم بادامی ها زندگی کرده است. 
دختر حداد عادل درباره ازدواجش با یکی از کارمندان شرکت 
مایکروسافت هم عنوان کرد که »در زمانی که در خارج از کشور بوده 
با وی آشنا و به خاطر علاقه ای که همسر وی به ایران و فرهنگ آن 
و امت اسلامی داشته حاضر شد تا رنج مهاجرت به غربت را به جان 
بخرد و در واقع با همسر خود به ایران بیاید و در ایران زندگی کند.« 

 حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

ایران  میانجی  اوکراین  و  روسیه شود 
بلیت برنده را برداشته است

آرمان ملی – احسان اسقایی: ایران، میانجی 
اوکراین و روسیه شود. این درخواستی است که 
یکی از رهبران اروپایی که احتمالا مکرون باشد، از 
تهران داشته است تا شاید نزدیکی تهران به مسکو 
بتواند آنها را از بحران انرژی احتمالی در زمستان 
برهاند. از سوی دیگر این درخواست از سوی ایران 
نیز جدی گرفته شده است. به طوری که تهران از 
تهیه یک بسته پیشنهادی در این زمینه توسط وزیر 
خارجه خبر داده است. اگر ایران بتواند نقشی در این 
زمینه پیدا کند، یک بار دیگر در بعد از برجام توانسته 
جایگاهی کلیدی در معادلات صلح در جهان ایفا 
کرده  است. در این ارتباط »آرمان ملی« با  حسن 
بهشتی پور به گفت وگو پرداخته است. بهشتی پور 
اعتقاد دارد ایران می تواند این نقش را مانند هر 
کشوری ایفا کند اما معادلات روسیه و اوکراین 
هم بسیار پیچیده است. هرچند یک بار هم ترکیه 
توانست به رغم اینکه در جنگ طرف اوکراین را 
گرفت، به موفقیت هایی در زمینه جنگ اوکراین 
برسد اما نتوانست آتش بس بین اوکراین و روسیه 

ایفا کند. 
  یک مقام اروپایی که گویا مکرون است، از 
ایران درخواست داشته که در جنگ اوکراین 
-  روسیه نقش آفرینی کند. آیا ایران از این 
موقعیت برخوردار است که در جنگ روسیه 
که بیش از همه خانمانسوز اروپایی است، 

اثر گذار باشد؟
میانجیگری بین دو کشور که در حال جنگ با 
یکدیگر هستند؛ مستلزم اعتماد هر دو کشور است. 
در این معنا که هم روسیه و هم اوکراین، تهران را 
به عنوان میانجیگر قبول داشته باشند. اینکه آقای 
مکرون از تهران خواسته میانجی باشد، شاید حکایت 
از این دارد که اول با مقامات اوکراینی در این زمینه 
هماهنگ کرده است و این درخواست را به نیابت از 
طرف اوکراینی مطرح کرده باشد. لذا با توجه به روابط 
نزدیک ایران و روسیه از تهران درخواست کرده که 
طرف روسی را متقاعد کند که بعد از 6 ماه از گذشت 
جنگ به سمت گفت وگوی روس ها -  اوکراینی ها 

حرکت کند و بحران را پایان دهد. 
  آیا روسیه در حال حاضر تمایلی به صلح 
با اوکراین دارد. نشانه ای از این مورد دیده 

می شود؟
روسیه بارها اعلام کرده حاضر به مذاکره با اوکراین 
است اما گویا اوکراین اعلام کرده آغاز گفت وگو با 
روسیه از دریچه خروج نظامی روس ها از اوکراین 
می گذرد. البته این شرط در رسانه ها اعلام شده و باید 

صحت و سقم آن را مورد بررسی قرار داد. 
  اینکه ایران میانجی شود چه سودی برای 

تهران دارد؟ 
اگر ایران بتواند در این زمینه نقش آفرینی کند،  
این مورد برای تهران وجهه بین المللی فراهم می آورد. 
آن هم طرفی که به صلح اهمیت می دهد. هر کشوری 
جلوی یک جنگ را بگیرد، خدمت بزرگی به بشریت 
کرده است. این جنگ بحران بزرگی را در جهان ایجاد 
کرده، امنیت غذایی را به خطر انداخته و موجب 
آوارگی 20 میلیون انسان شده و از سوی دیگر موجب 
بحران انرژی در اروپا هم خواهد شد. از این منظر 
اگر ایران بتواند در این زمینه میانجی باشد موقعیت 

جدیدی در معادلات آینده جهان خواهد داشت. 
  چرا از ترک ها که در این جنگ با هر دو 
طرف هم رابطه دارند، درخواست نشده که 

میانجی مسکو کی یف باشد؟
ترکیه به صورت رسمی و علنی در کنار اوکراین 
ایستاده و به کی یف کمک نظامی هم کرده است. 
هرچند با روس ها هم رابطه دارد. ترکیه در این جنگ 
بی طرف نبوده است. البته در برقراری آتش بس در 
مقطعی بین دو کشور نقش ایفا کرد اما نتوانست به 
جنگ برای همیشه پایان دهد. ترکیه همچنین به از 
سرگیری صادرات غلات از روسیه و اوکراین کمک 
کرد. این دو کشور یعنی اوکراین و روسیه بیش از 2۵ 
درصد صادرات غله جهان را برعهده داشتند. این اقدام 
به ثبات بازار و بحران گرسنگی کمک کرد. بنابراین 
ترکیه هم در این بین بی خاصیت نبود اما نتوانست 
پایان دهنده جنگ باشد. زیرا ترکیه بیشتر به سمت 
اوکراین تمایل داشت. شاید اروپایی ها قصد دارند از 
میانجی گری تهران استفاده کنند زیرا تهران تمایل 
بیشتری به روس ها دارد و به نوعی شاید ایران بتواند 
طرف روس را متقاعد کند. اگر این اتفاق بیفتد ایران 
نقش مهمی در ایجاد امنیت در کل جهان و به ویژه 

اروپا ایفا کرده است. 
  اگر ایران نقشی در این زمینه ایفا کند آنگاه 
احتمال دارد اروپا در برجام تا حدودی طرف 

ایران را بگیرند و به آمریکایی ها فشار آورند؟
 اروپایی ها اگر می توانستند در برابر آمریکا 
بایستند، در اردیبهشت 97 که واشنگتن از برجام 
خارج شد، فشار می آوردند. اروپا ثابت کرده عملا 
قدرتی در برابر هژمونی مالی ایالات متحده آمریکا 
ندارد. اما اگر ایران بتواند در این موضوع نقش آفرینی 
کند در سطح بین المللی در حل بحران غذایی و انرژی 
و امنیتی کمک کرده است.  این میانجی گری ممکن 
است در چهره سازی بهتر از ایران در افکار عمومی 
جهان اثر بگذارد. اینکه ایران چهره مثبتی از خود به 
نمایش بگذارد شاید اثر مثبتی بر روی مذاکرات ایران 
و غرب بر سر برجام داشته باشد و ایران هم می تواند 
با قدرت بیشتری در پرونده هسته ای ظاهر شود. با 
این وجود باید دید روس ها تا چه میزان قدرت مانور 
به ایران در قضیه اوکراین خواهند داد. به عبارت بهتر 
اگر ایران میانجی اوکراین و روسیه شود، بلیت برنده 

را برداشته است. 

 »آرمان ملی« حواشی پیرامون وزارت راه و شهرسازی را بررسی می کند

از مشکلات جسمی وزیر تا وعده های بر زمین مانده
     رستم قاسمی استعفا می دهد؟                                              معاون پارلمانی دولت:  رستم قاسمی کار خود را ادامه می دهد

  
 اطلاعات دقیقی از 
مکان اسارت امام 

موسی صدر نداریم

  
 نمایندگان 

مصر به استیضاح!

 دیروز یک نماینده مجلس خاطرنشان کرد:  دولت اگر 
می خواهد وزیر صنعت، معدن و تجارت خود را تغییر دهد باید 2 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزیر صمت را به مجلس معرفی 
کند. احمد علیرضا بیگی با بیان اینکه نمایندگان همچنان مُصر بر 
درخواست استیضاح خودشان هستند، عنوان کرد: موضوع وزارت 
بازرگانی یک موضوع ثانویه است که باید تکلیفش از جهت قانونی 
روشن شود. آقای قالیباف ریش سفیدی انجام داد و از استیضاح 
کنندگان درخواست کرد که به دولت مجال دهند که ظرف 2 
ماه تکلیف وزارت بازرگانی و صنعت به اضافه کار را روشن کند، 
نمایندگان استیضاح کننده هم این 2 ماه را پذیرفتند که به دولت 
فرصت داده شود که تفکیک این وزارتخانه انجام شود یا نشود که 

هنوز مشخص نشده است.

امام موسی صدر در سوم شهریور سال ۱3۵7 به دعوت 
رسمی دولت لیبی وارد این کشور شد. اما از 9 شهریور به بعد از 
او خبری در دست نیست. دیروز رباب صدر، خواهر امام موسی 
صدر با بیان اینکه ما هنوز به اطلاعات یا معلومات دقیق و 
حقیقی که مکان اسارت امام صدر در لیبی را نشان بدهد، دست 
نیافته ایم گفت: دولت لبنان در پیگیری پرونده امام موسی 
صدر نقش ثمربخشی ندارد. وی افزود: همچنین صاحب نظران 
دیگری اطراف ما هستند که با آنان دربارۀ پیگیری و هر اتفاق و 
خبر تازه ای مشورت می کنیم. سال های سال است که کوشش ها 
و فعالیت های این کمیته ادامه دارد ولی ما هنوز به اطلاعات یا 
معلومات دقیق و حقیقی که مکان اسارت امام صدر را نشان 

بدهد، که ایشان اکنون کجای لیبی هستند، دست نیافته ایم. 

 دیروز عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در واکنش به اینکه تعویق در توافق به نفع ایران است، گفت: 
توافق به اندازه کافی به تاخیر افتاده است چون به اندازه کافی 
تاخیر پیش آمده اما مهم این است که به نتیجه مثبت برسد و 
منجر به توافق نامه ای شود که مطلوب، منطقی و در برگیرنده 
حقوق جمهوری اسلامی، منافع ملی، حل مشکلات، رفع 
تحریم ها و کاهش فشار بین المللی باشد، مهم این موارد است. 
حسین نوش  آبادی افزود: تاخیر چندین ساله به این معنا ست 
که ما یک سال را گذراندیم این ماه را نیز می گذرانیم، چند 
سال است که توقف با تاخیر ایجاد شده است اما تاخیر اندک به 
شرطی است که به آن نکته ای برسد که مطلوب نظر ما است؛ در 

واقع عادلانه و منصفانه باشد.

 توافق
  به اندازه کافی 

به تاخیر افتاده است


